

Berlin, Siegmunds Hof 21

In memory of the Jewish families who lived here until 1938

The Brasch family, 1907–1933

Amalie Brasch, widow of magistrate Fritz Brasch, has lived on the mezzanine floor since 1907 with her children Hans (1892–1950), Adelheid (1895–1977) and Wolfgang (1898–1942). After Amalie's death, Adelheid and Wolfgang remain in the house. Adelheid is a secretary and her brother an assistant judge.

Adelheid emigrates to the Netherlands in 1933, shortly after the National Socialists seized power. In 1940, German troops occupied the Netherlands. To escape deportation to the extermination camps, Adelheid lives under a false name at various addresses; she eventually manages to flee to England. After the war, she returns to the Netherlands.

Her brother Wolfgang was dismissed from the Berlin judiciary on the basis of the »Gesetz zur Wiederherstellung des Berufsbeamtentums« (Law for the Restoration of the Professional Civil Service). Wolfgang and his wife Margarete Brasch, née Dickmann (1895–1942), move out and from then on live as lodgers at Dahlmannstraße 26. In 1942, they are deported to Riga and murdered three days after their arrival.

The engineer Hans Brasch was a professor at the Technical University. After losing his teaching licence, he emigrates in 1933 with his wife Trude Brasch, née Nehab (1894–1989), and their children Ines (*1925) and Stefan (*1930) to Alexandria, Egypt, and in 1939 to Melbourne, Australia, where he dies in a car accident in 1950.

The Levy Family, 1930–1938

The family of paediatrician Jacob Levy (1889–1977) includes his wife Rachel Levy, née Katz (1894–1982), and their children Erich, Mirjam, Ruth, and Rita. From 1935 to 1938, Jacob's father Joseph and his mother »Gustava« also live in their flat.

With the »Vierte Verordnung zum Reichsbürgergesetz« (Fourth Ordinance to the Reich Citizenship Law) of 30 September 1938, all Jewish doctors lost their licences – Jacob was no longer allowed to work as a paediatrician. In January 1939, he emigrated to Palestine with his wife, children and mother; his father had died shortly before. In 1941, the Levy family applied for naturalisation in Palestine – on the same day as the family of Jacob's brother, Dr. Fritz Levy.

Isidor and Julie Löwenthal 1920–1938

The merchant Isidor Löwenthal (1859–1942) lives with his wife Julie, née Böhm (1859–1934), on the second floor. His wife dies in 1935; and from 1939 onwards, he lives as a lodger at Oranienburger Straße 87 – presumably he had to give up his flat in favour of »Aryan« tenants on the basis of the »Gesetz über Mietverhältnisse mit Juden« (Law on Tenancies with Jews). Isidor died in 1942 in the Jewish Hospital. He is buried next to his wife in the Jewish Cemetery in Berlin-Weißensee.

The Reschofsky family 1928–1936

Alexander Reschofsky (1869–1935) lives on the first floor with his wife Regina Reschofsky, née Abrahamson (1881–?), and their children Heinz (1902–76) and Johanna (1904–?). Together with his brother-in-law Alfred Abrahamson, he ran the Abrahamsohn und Reschofsky fur shop on Rosenstraße, later founding additional shops in Leipzig.

After her husband's death, Regina moves in with her sister Thekla Graetz in her flat on Kurfürstendamm. In 1939, she emigrates to Brazil with her son. Heinz »Henrique« Reschofsky is buried in the Jewish cemetery in Porto Alegre. His sister Johanna and her husband Walter Fabian emigrate to Palestine, where their son Mikhael is born in 1939.

Berlin, Siegmunds Hof 21

In Erinnerung an die jüdischen Familien, die bis 1938 hier lebten

Familie Brasch 1907–1933

Im Hochparterre lebt seit 1907 Amalie Brasch, Witwe des Magistratsrats Fritz Brasch, mit den Kindern Hans (1892–1950), Adelheid (1895–1977) und Wolfgang (1898–1942). Nach dem Tod der Mutter bleiben Adelheid und Wolfgang im Haus. Adelheid ist Sekretärin, ihr Bruder Gerichtsassessor.

Adelheid emigriert 1933, kurz nach der Machtergreifung durch die Nationalsozialisten, in die Niederlande. 1940 besetzen deutsche Truppen die Niederlande. Um der Deportation in die Vernichtungslager zu entgehen, lebt Adelheid unter falschem Namen an verschiedenen Adressen; ihr gelingt schließlich die Flucht nach England. Nach dem Krieg kehrt sie in die Niederlande zurück.

Wolfgang Brasch wird aufgrund des »Gesetzes zur Wiederherstellung des Berufsbeamtentums« aus der Berliner Justiz entlassen. Wolfgang und seine Frau Margarete Brasch, geb. Dickmann (1895–1942) ziehen aus und leben von da an zur Untermiete in der Dahlmannstraße 26. Sie werden 1942 nach Riga deportiert und drei Tage nach ihrer Ankunft ermordet.

Der Ingenieur Hans Brasch ist Professor an der Technischen Universität. Nach dem Verlust der Lehrbefugnis emigriert er 1933 mit seiner Frau Trude Brasch, geb. Nehab (1894–1989) und den Kindern Ines (*1925) und Stefan (*1930) zunächst nach Alexandria, Ägypten, und 1939 nach Melbourne, Australien, wo er 1950 bei einem Autounfall stirbt.

Familie Levy 1930–1938

Zur Familie des Kinderarztes Jacob Levy (1889–1977) gehören seine Frau Rachel Levy, geb. Katz (1894–1982) und die Kinder Erich, Mirjam, Ruth und Rita. Von 1935 bis 1938 leben auch Jacobs Vater Joseph und seine Mutter »Gustava« in ihrer Wohnung.

Mit der »Vierten Verordnung zum Reichsbürgergesetz« vom 30. September 1938 verlieren alle jüdischen Ärzte ihre Zulassung – Jacob darf nicht mehr als Kinderarzt arbeiten. Im Januar 1939 wandert er mit seiner Frau, den Kindern und der Mutter nach Palästina aus; sein Vater war kurz zuvor gestorben. 1941 stellt die Familie Levy Einbürgerungsanträge in Palästina – am gleichen Tag wie die Familie von Jacobs Bruder, dem Arzt Fritz Levy.

Isidor und Julie Löwenthal 1920–1938

Der Kaufmann Isidor Löwenthal (1859–1942) lebt mit seiner Frau Julie, geb. Böhm (1859–1934) in der zweiten Etage. 1934 stirbt seine Frau; ab 1939 lebt er zur Untermiete in der Oranienburger Straße 87 – vermutlich musste er auf Grundlage des »Gesetzes über Mietverhältnisse mit Juden« seine Wohnung zugunsten »arischer« Mieter aufgeben. Isidor stirbt 1942 im Jüdischen Krankenhaus. Er ist auf dem Jüdischen Friedhof in Berlin-Weißensee neben seiner Frau begraben.

Familie Reschofsky 1928–1936

Alexander Reschofsky (1869–1935) und seine Frau Regina Reschofsky, geborene Abrahamson (1881–?) wohnen mit den Kindern Heinz (1902–76) und Johanna (1904–?) in der ersten Etage. Mit seinem Schwager Alfred Abrahamson führt Alexander die Pelzhandlung Abrahamsohn und Reschofsky in der Rosenstraße, später gründet er weitere Geschäfte in Leipzig.

Nach dem Tod ihres Mannes zieht Regina zu ihrer Schwester Thekla Graetz in deren Wohnung am Kurfürstendamm. 1939 emigriert sie mit ihrem Sohn nach Brasilien. Heinz »Henrique« Reschofsky ist auf dem Jüdischen Friedhof von Porto Alegre begraben. Seine Schwester Johanna und ihr Mann Walter Fabian wandern nach Palästina aus, wo 1939 ihr Sohn Mikhael geboren wird.

Sollten Sie zu den genannten Personen ergänzende Informationen haben oder Fehler entdecken, schreiben Sie bitte an Stefan Koppelkamm: mail@kkmm.de | März 2026